
Protokół
11. posiedzenia IV. sesyi III. peryodu Sejmu galicyjskiego

z dnia 19. grudnia 1873. r.

Początek o godzinie 111/i przed południem.

P r z e w o d n i c z ą c y :  Marszałek książę Leon Sapieha.

S e k r e t a r z e :  Jasiński Józef, Antoniewicz, Wereszczyński, Serwatowski.

Obecnych posłów 108.

Obecny k o m i s a r z  r ządo-wy Wice-Prezydent Namiestnictwa Bartmański.
Książe Marszałek zagaja posiedzenie.
Sekretarz Antoniewicz odczytuje protokół 10go posiedzenia, który bez odmiany przyjęty

zostaje.
Sekretarz Antoniewicz odczytuje spis petycyj po dzień 18. grudnia 1873 do Sejmu 

■wniesionych od 1. 95 do 1. 103.
Na wniosek p. Zyblikiewicza odsyła Izba petycyę 1. 100 do komisyi prawniczej, a 1. 103 

do komisyi edukacyjnej.
Sekretarz Antoniewicz odczytuje pismo Jego Excell. Pana Namiestnika, którem Jego 

Excell. przedkłada Izbie jako wniosek rządowy, projekt do ustawy państwowej względem zastoso
wania powszechnej ustawy górniczej do minerałów żywicznych, celem objawienia opinii w myśl 
§■ 19. ust. 2. statutu krajowego.

Poseł Smolka zawiadamia imieniem Wydziału krajowego o wygotowaniu dodatkowego 
Preliminarza na koszta żandarmeryjne i wnosi, aby odnośne sprawozdanie Wydziału krajowego 
°desłane zostało beż drukowania do komisyi budżetowej, ao Izba uchwala.

Z porządku dziennego następuje :
Drugie czytanie sprawozdania w przedmiocie zniesienia wolno-celnego okręgu brodzkiego.
Na wniosek posła Kamińskiego Izba uchwala przedmiot ten odsunąć na porządek dzienny 

następnego posiedzenia.
Z porządku dziennego następuje:
Sprawozdanie komisyi administracyjnej nad petycyami.
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Poseł Zakliuski prosi, ażeby zostawiona była posłom możność wglądania w treść petycyj 
na porządku dziennym postawionych, Zyblikiewicz wykazuje techniczną niemożność udzielania 
wszystkich petycyj wszystkim posłom.

Poseł Antoniewicz wnosi, ażeby sprawozdanie komisyi petycyjnej z dzisiejszego porządku 
dziennego cofniętem zostało i prosi, ażeby na przyszłość do porządku dziennego załączany był 
spis petycyj, które na posiedzeniu Izby referowane być mają.

Izba usuwa sprawozdanie komisyi petycyjnej z porządku dziennego.
Sprawozdawca komisyi administracyjnej poseł Kuczkowski czyta sprawozdanie o petycyi 

Wydziału powiatowego kołbuszowskiego o przyłączenie gmin Zapola i Przyłeka z PTuciuą do sta
rostwa kolbuszowskiego i wnosi imieniem komisyi administracyjnej.

., Wysoki Sejm raczy uchwalić :
Petycya reprezentacyi powiatu kolbuszowskiego o przyłączenie gmin Zapola i Przyłęka 

z Huciuą i przyległościami do starostwa kolbuszowskiego. odstępuje się c. k. Prezydyum Namiest
nictwa do możliwego uwzględnienia.6

Izba uchwala powyższy wniosek.
Sprawozdawca p. Kuczkowski czyta sprawozdanie o petycyi Wydziału powiatowego kol

buszowskiego o zabezpieczenie budynków naczelników gmin od ognia, w drodze przymusowej, i wnosi 
imieniem komisyi administracyjnej.

„Wysoka Izba raczy uchwalić:
Nad petycya Wydziału powiatowego kolbuszowskiego o zaprowadzeniu przymusowego 

zabezpieczenia majątku naczelników gmin z funduszów gminnych, Sejm przechodzi do porządku 
dziennego. “

Po przemówieniu posła Laskorza uchwala Izba powyższy wniosek.
Sprawozdawca p. Kuczkowski czyta sprawozdanie komisyi administracyjnej o petycyi 

Wydziału powiatowego Jasielskiego o zaprowadzenie ogólnego przymusowego zabezpieczenia od 
ognia, i wnosi imieniem komisyi.

„Wysoki Sejm raczy uchwalić :
Petycyę Wydziału powiatowego jasielskiego o zaprowadzenie w kraju ogólnego przymusu 

asekuracyjnego wraz z dotyczącą opinią komisyi administracyjnej, Sejm przydziela ją  Wydziałowi 
krajowemu do jednoczesnego traktowania z podobnym wnioskiem posła p. Szczepańskiego w myśl 
uchwały Sejmowej z dnia 17. grudnia 1 ^ 7 ^ ^

Poseł Hubar wnosi przejście do porządku dziennego nad wnioskiem posła Szczepańskiego 
traktującym o tej samej sprawie, a powołanym w wniosku komisyi.

Po odrzuceniu wniosku p. Hubara Izba przyjmuje wniosek komisyi.
Sekretarz Antoniewicz odczytuje wniosek posła Pawlikowa o zaprowadzeniu języka ru

skiego w 4 wyższych klasach gimnazyum akademickiego we Lwowie i o zaprowadzeniu języka 
ruskiego w szkole głównej tak zwanej grecko-katolickiej we Lwowie.

Ks. Marszałek ogłasza posiedzenia komisyj sejmowych i porządek dzienny następnego 
posiedzenia Izby, które na dzień 20. b. m. o godzinie l i te j  zapowiada i zamyka posiedzenie! o go
dzinie 12tej w południe.

P o r z ą d e k  d z i e u n y :
1. Drugie czytanie sprawozdania w przedmiocie zniesienia woluo-eelnego okręgu brodzkiego.

Sprawozdawca p. Koziebrodzki.
2. Pierwsze czytanie wniosku p. Spławińskiego o poszukiwaniu produktów górniczych.
3. Pierwsze czytanie wniosku p. Iwaniszowa o uregulowaniu handlu końmi.
4. Pierwsze czytanie wniosku p. Kooyłowskiego o zniesienie Rad powiatowych.
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5. Sprawozdanie komisyi petycyjnej.
a) 78/8. Petycya Michaliny Nowakowskiej o pozostawienie subwencyi przyznanej dla dzieci.
b) 133/51. Petycya Karola Niedziałkowskiego o veniam aetatis dla służby krajowej.
c) 53/8. Hupczyc o yeniam studiorum do służby krajowej.,
d) 197/91. Aleksander Kamiński o veniam aetatis.
e) 119/41. Zawałkiewicz, urzędnik Magistratu, o udzielenie posady przy Wydziale krajowym.
f) 115/40. Petycya członków gminy Krasnostawczy o zniesienie uchwały Wydziału krajo

wego w przedmiocie używania pastwiska.
g) 54/9. Gminie Międzybrodzie i inne, o reparacyę mostu na rzece Soli w powiecie bial

skim leżącego.
h) 124/46. Gmina Łąka, o posterunek żandarmeryi.
i) 161. Wydział powiatowy brzeski, o posterunek żandarmeryi w Czchowie.

M a r s z a ł e k  k r a j o w y :
L e o n  K siąże  S a p i e h a .

S e k r e t a r z e :
Antoniewicz. 
Serwatowski.



Dalszy ciąg petycyj
po dzień 18. grudnia 1873 r. do Sejmu krajowego wniesionych.

95. Czemeryńska Filipina właścicielka zakładu naukowego żeńskiego we Lwowie przez posła 
Weigla o subwencyę dla tego zakładu.

96. Stowarzyszenie nauczycielek w Krakowie przez posła Weigla o udzielanie datku dobroczyn
nego z funduszu krajowego.

97. Gmina miasta Krakowa przez posła Weigla o umorzenie zaliczki 9.064 złr. 19 ct. udzielonej 
przez c. k. Rząd w latach 1848, 1849, 1852 i 1855 na wydatki choleryczne z funduszów 
krajowych.

98. Zulice gmina pow. złoczowskiego przez posła Wesołowskiego o przydzielenie jej do Sądu 
powiatowego w Złoczowie.

99. Klasztor pp. Benedyktynek ormiańskich we Lwowie przez posła Pietruskiego o udzielenie 
zapomogi na umorzenie długu z powodu odbudowania szkoły klasztornej, jakoteż samego 
klasztoru w sierpniu r. z. spalonego.

100. Właścicieli dóbr tabularnych ziemskich w powiecie krakowskim przez posła Zyblikiewicza 
o utrzymanie nadal osobnych ksiąg tabularnych i osobnej instancji tabularnej w Krakowie.

101. 24 gmin powiatu Sanockiego przez posła Kocyłowskiego o zniesienie Rad powiatowych.
102. Radomyśl gmina miejska przez posła hr. Jana Tarnowskiego o udzielenie subwencyi dla 

tamtejszej szkoły.
103. Wild Karol księgarz i wydawca przez posła Sawczyńskiego o subweucye na wydawnictwo 

książek szkolnych.


